
Iz P t u j a . Govoril sem pred nekterimi tedni z nekim 
gospodom iz Bavarskega, kteri je tukaj potoval. Hodil je 
po večih krajih spodnega Štajarja in si vse na tanko ogle
doval. Ko se nekaj časa pogovarjava, me vpraša, ali stanu
jejo a Mariborskem okrogu Nemci ali Slovenci. Od kod tako 
sodi, ga vprašam, in odgovori mi, ker sem povsodi našel na
pise ob cestah na srejnskih tablah samo nemške. Razložim 
mu to zastavico in povem, da je to storilo le okrajno ura
dništvo brez ozira na narod, kteri je tam celo slovenski. To 
je vendar krivica mi odgovori in me praša nadalje, ali so 
ljudske šole slovenske, ali se pisari v uradnijah v domačem je
ziku, kterega narod zastopi. Žalostno mu razložim naše 
ljudske šole, naše uradnije. V šolah namreč vse bolj po 
nemščini diši, več ur na teden se morajo vbogi otroci mu
čiti z nemško „Sprachlehre", večkrat stoji v tednem šolskem 
redu „deutsch lesen", kakor pa slovensko. Uradniki skoro 
vsi nemško pišejo, so celo, kteri besede slovenske ne znajo. 
Ako bi prišel človek v uradnijo in bi tirjal, naj se mu slo
vensko piše, ker le to on razumi, zarenči uradnik nad njim, 
da siromak trepeče, kakor šiba na vodi. Nekoliko me de
belo na to pogleda bavarski gospod in reče: To je žalostno 
za slovenski narod. Tako je tedaj ravnopravnost v vaši 

I > o p i s i . 



Avstriji, tako se spoštujejo pravice naroda. Vse to pa še, 
kakor sem bral, hvalijo časniki." (Hitro sem vedel, ktere 
časnike gospod bere.) „To ni samo žalostno", govori dalje 
gospod „ampak celo krivica se godi, akosejegov materni jezik 
tako zanemarja, ako povsodi sliši o postavah, ktere mu za
gotovijo, da ima on ravno tiste pravice, kakor vsi drugi na
rodi v državi, kakor Nemci, Magjari itd. o kterih se zdaj 
toliko govori. Velika je gotovo potrpežljivost Slovencev, da 
še svoje otroke v take šole pošiljajo, v kterih se v ptujem 
jeziku uči! kako je prava omika potem mogoča! Kaj bi le 
Dunajčani rekli, ako bi se v njihovih ljudskih šolah začelo 
slovansko prednašati in učiti. Omilujem pa tudi gospode 
uradnike, kteri se štejejo med omikane, učene državljane, 
pa ne poznajo, da to ni naravno ljudem v tujem jeziku pi
sati, kterega ne razumijo, po takem bi se tudi lahko v Av
striji, kitajsko pisalo, bi ravno tisto bilo. Omilujem pa tudi 
tiste, kteri so postavo dali, ker imajo tako malo veljave pri 
podložnih uradnikih, do celo postav ne spolnujejo, ampak 
celo drugače ravnajo. Pri nas na Bavarskem bi je kmalu 
naučili. To je žalostno za vlado in narode, to ni ravnoprav
nost, ampak nadvlada jednega naroda nad drugim". Tako 
je sodil pošteni Nemec. Zapomnite si to vsi odpadniki, vsi 
nemškutarji! 

I z R i b n i c e . Že častiti dopisnik od sv. Jakoba v slov. 
goricah je nekoliko naznanil v „Slov. Gospodarju" stv. 14. 
t. 1. kako je marnberški okrajni urad občinam Jauževvrh
Arlica, sv. Anton in sv. Primož na slovensko vlogo za slo
venske dopise in postave odgovoril. Naj tukaj nekoliko več 
iz te odloke povem. Okrajni urad pravi: „da še ni dovoljeno, 
da bi Slovani v slovenskem jeziku vloge napravljali in vladi 
predložiti smeli, da je ravnopravnost sicer v uradu, šoli in 
crkvi postavno izrečena; pa še vendar ni določeno v kteri 
jezikovi obliki se smejo vloge in odloke dajati, ali hro
vaški — krajnski — ali jugoslovenski; jezik za splošno pi
sanje ni dosti izobražen, in se v uradu in šoli ne more pri
znati". Kako potrebno je tudi uradnikom slovenske časnike 
citati, se vidi iz te odloke, ko bi bil le povrhoma naše slo
venske časnike bral pisatelj te odloke, gotovo bi vedel, da 
imamo vsi Slovenci le edino en slovenski jezik. Namesto 
da bi nam na prošnjo slovenske postave poslal, se pa na
slanja na druge občine, ki za nemške postave prosijo. Radi 
bi pa vendar vedeli ali se res za celo slovensko štirsko ne 
tiskajo slovenske postave? če se? kako se bi mogle dobiti? 

Glede na to, kako uradniki z našimi naj svetejšimi pra
vicami ravnajo; so nas pač zlo razveselile odločbe v slo
venskem taboru v Ljutomeru. 

Podal sem se s vrlim domorodcem Janez Ozvaldom na 
prvi slovenski tabor v Ljutomer, in morem tukaj očitno spoz
nati, da se takega navdušenja za našo stvar poprej ni
sva nadjala. Zatoraj slava vsem domorodcem! Upam, da 
se bomo skoraj na drugem slovenskem taboru spet sošli! 

L. D. V i n š e k o v . 
I z B e c a . Slavno c. k. ministerstva kmetijstva je 

osnovalo s ministerstvom uka poduk umnega kmetovanja i 
poljedeljstva za učitelje v Beču, ter odločilo šest tednov i 
poklicalo 200 učiteljev iz kronovin cesarstva. 15. avgusta 
o 12. uri se snidejo učitelji v krasni i velikanski dvorani 
kmetijske družbe spodnoavstrijanske. O Jl stopi slavna 
gospoda minister grof Potočki, Dr. Herbsf, opat Helfersdorfer 
v dvorano. Prvi pozdravi opat Helfersdorfer zbrane uči
telje s krepkim govorom pravega keršanskega crkvenega 
duha ter poziva: Človek dela, Bog pa je, ki da 
svoj blagoslov. Potem razloži minister grof Potočki namen 
šesttednega učiteljskega poduka, minister dr. Herbst razloži 
kako ravno šole zastran umnega kmetovanja z naj boljšim 
vspehom napredovati, zamorejo. Dr. Lorenc kmetijskega mi
nisterstva tajnik naznani red poduka i imenuje slavne uči
telje, koji bodo voditelji. Zahvalo za osnovanje poduka uči
teljev izgovori v imenu vsih nasočih ravnatelj mariborskega 
učiteljskega pripravništva. Za njim se zahvali prav krepko 
neki tirolski učitelj. — Učitelji so razdeljeni v tri razrede. 
V prvem so učitelji kmetijstva, učiteljskih pripravništev i uči
telji realk; v drugem so glavnih šol učitelji; v tretjem uči
telji deželnih* trivialnih šol. Prednašajo se razni oddelki kme
tijstva, naravoslovje, kemija vsak den od 8.—12. ure, popol
dan so pogovori o preduašanih raznih predmetih i učitelji 
obiskujejo razne posestvine, kjer praktično vidijo umno kme
tovanje. Iz lavantinske škofije so po visokem škofijstvu poz
vani k temu poduku: Janežič ravnatelj učiteljskega priprav

ništva, Irgolič učitelj predmestne mariborke šole, Tribnik 
učitelj Sevniški i Jamšek učitelj mozirski. 

Pol i t i čn i og led . 
Iz š t a j a r s k e g a d e ž e l n e g a z b o r a . 

22. t. m. se je odprl staj. dež. zbor s tim, da je ob 10. 
uri bila slovesna maša, ktero je bral dr. Karlman Hieber, opat 
admonski v viteški sobani. Škofa nista bila nasoča, ker 
še birmata. Ob £11 uri je g. deželni glavar grof Gleispah, 
ko predsednik stopil na svoje mesto in si je naprosil gg. 
poslanca dr. Grafa in Fevrera za pero vodji. 

V svojem precej dolgem govoru je posebno povdarjal nove 
postave, ki so zvezane z deželno postavodajo, dalje postavo 
o gnanstvu (šubu). Omenil je izdelovanje Rudolfove železnice 
na Štajarskem ki je nekoliko že tako daleko napravljena, da 
se bode odprla še to jesen. Glede na rudarsko državno po
sestvo v Eisenercu, ki se bode prodalo, je deželni glavar 
rekel, da se ne boji toliko, kakor nekteri, ki mislijo da bo 
novo društvo (culo se je, da je hotelo neko angleško društvo 
Eisenerc kupiti) napravilo nevarno samotržje v deželi ; po 
njegovih misli bi mogla založna glavnica tega društva (kakih 
20 miljonov gld.) deželi marsikaj pomagati, veče samotržje 
tudi ni mogoče, kakor je bilo dozdanje. Nevarnost za de
želo bi le bila, če bi se po prodaji gozdje izrekali; temu pa 
se v pogoju lahkovokom pride. Govoril je tudi o delavnosti 
deželnega odbora in posebno omenil novo delavnico, ra
širjeni vrt pri splošni bolnišnici, kmetijsko šolo v Krotten
dorfu pri Gradcu, popravo norišnice, olepšanje deželne 
hiše. — K slednjemu je klical slavo cesarju, kar so storili 
tudi poslanci. C. kr. namestnik baron Meczery pozdravi de
želne poslance in pravi, da mora deželni zbor s časom dobro 
gospodariti, ker bo se zborovalo le kratek čas. Vlada bode 
svoje dolžnosti deželi nasproti na tanko in vestno spolnovala. 
Po tem izroči vladine predloge: osnovo postave, po kteri naj 
neha politično dozvoljenje k zakonu; osnovo postave v zade
vah volilnega prava, o premembah srenjske postave po de
želi in mestih Gradcu, Mariboru in Celju, o okrajnih cestah, 
realnih šolah, o nehanju kuratorije na Johaneumu in o šol
skim nadzorništvu. 

Deželni glavar napove prihodnjo sejo na ponedeljek 24. 
t. m. in naznani 9 toček, ki dojdejo na dnevni red, potem 
konča sejo. 

2. s e j a 24. t. m. Naj prej se prečita zapisnik prve 
seje. Deželni glavar oznani, da je dr. Schloffer predložil, naj 
se odpošlje zahvalnica do cesarja za državno osnovno in verne 
postave in da je 33 poslancev že ta predlog podpisalo. Pre
dlog se odkaže opravnorednemu izdelovanju. 

Na dnevni red dojde naj prej predlog g. posl. PfeifFera 
zastran prodaje Eisenerca in odstranjenja §. 41 deželnega 
reda. Prvi predlog je g. Pfeiffer nazaj vzel, drugega je ven
dar zagovarjal — predlog se vendar celo ni podpiral. 

G. Stremever je za tim v imenu deželnega odbora spo
ročeval o 6 novih volitvih, ktere je odbor vse kakor veljavne 
priporočal. — Ker se je vendar pri volitvi g. dr. Heschela 
in dr. Schmidta, mnogo napak storilo predloži G. Schreiner 
naj se te dve volitvi posebnemu odboru od pet članov izro
čite, ki ju naj pretrese in pri prihodnji seji o njima sporo
čuje. Predlog se prime. 

G. Stremever po tem sporoča o dr. Domikuševi volitvi 
in navede več vzrokov, zastran kterih jo je odbor za ne
veljavno pripoznal. Tudi ta volitev se izroči onemu istemu 
odboru, kakor prvi dve. 

Volila sta se po tim dr. Baier in dr. Nekerman za pe
rovodji. — Za poverjevavce zo izvoljeni dr. Baltl. g. Attems, 
dr. Mihel, Pauer. V odbor, ki ima prošnje pregledati in o 
njih sporočevati so voljeni gg. Frank, Neupauer, "VVanisch, 
Heschel in Conrad. — V odbor, ki ima pregledati volitve so 
došli gg. Schreiner, Altman, Schloffer, Vošnjak, Frank. V 
finančni odbor so voljeni gg. Altman, Baier, Graf, Feyrer, 
Kaiserfeld, Tunner, Lipold, Lohninger, Schlogel, Schloffer, 
Schreiner, Syz. V odbor, ki ima vravnanje stvari, ki se ti
čejo odveze zemljišč so voljeni: gg Conrad, Krihuber, Pauer, 
Neupauer in Baltl. — V odbor za pregledovanje računa de
želnega odbora so došli: gg. Razlag, Mulley, Tunner, Auer
sperg, Feyrer, Nekerman, Plankensteiner, lsyz, Schreiner. — 
V odbor, ki ima uravnavo stvari, ki se tičejo okrajnega za
stopništva in srenj so voljeni: gg. Baier, Heschel, Frank, 



Kaiserfeld, Scholz, Lamberg. Pairhuber, Rak, Rechbauer, 
Seidl, Wanisch, Lipold in Brandstetter. Konec seje | na 2, 
prihodnja seja je v četrtek. Na dnevem redu so deželni pred
logi in sporočila deželnega odbora. 

V Češki deže ln i zbor so 22. t. m. narodni poslanci 
poslali protest, kterega jih je podpisalo 81 in niso došli v 
zbor. Veliki deželni maršal knjez Auersperg je bil na koncu 
svojega govora tako zmoten, da je rekel „Živio cesa r 
Jože f prvi!" 

V L j u b l j a n s k e m deželnem zboruje Wurzbah nago
voril poslance v nemškem j ez iku , deželni poglavar 
Conrad pa v nemškem in slovenskem. 

V Brnu 22. t. m. federalisti in škofi niso došli v 
deželni zbor, in se je zatoraj zbor moral odpustiti za ta dan 

V p o l s k e m d e ž e l n e m zboru je 22. t. m. po
slanec Zyblikiewicz predložil, da se naj z nova pregleda 
ustava in ta predlog je narodni odbor sprijel. Smolka pa 
je predložil, naj se lanski sklep, da se naj pošljejo poslanci v 
državni zbor, zdaj zavrže, in naj se državni poslanci svo
jega poslanstva odpovejo. Ta predlog se vendar ni podpi
ral, in na to se je poslanec K r z e c z u n o w i e c z taki po
slanstva odpovedal. 

V I n s b r u k u so v deželnem zboru predlogi liberalne 
stranke padli. 

Iz H r v a š k e se piše, da se narodna stranka z unionisti 
ne bo mogla pogoditi. 


